

МЦНТИ: события, информация, мнения / ICSTI: Events, Information, Opinions

<https://doi.org/10.31432/1994-2443-2024-19-2-5-8>

Международная научная конференция «Наука и технологии: источники данных и аналитические подходы в целях развития» (пострелиз)

29–30 мая 2024 года на полях 76-го заседания Комитета Полномочных Представителей государств — членов МЦНТИ успешно прошла в смешанном формате международная научная конференция «Наука и технологии: источники данных и аналитические подходы в целях развития». Информационным спонсором конференции выступил научный журнал МЦНТИ «Информация и инновации».

Конференция была посвящена обсуждению актуальных вопросов развития науки и технологий, управления инновациями и научно-технической информацией открытого доступа в интересах национально-государственного строительства и создания устойчивых взаимовыгодных международных партнерств.

Конференцию приветствовали: Заместитель Министра науки и высшего образования Российской Федерации Денис Сергеевич Секиринский, академик Национальной академии наук Азербайджана Али Мамед оглы Аббасов, академик Национальной академии наук Республики Казахстан Арман Каирберлиевич Кашкинбеков. Активное участие в подготовке и проведении мероприятия принимали советник президента Академии наук Монголии академик Ган-Эрдэнэ Тудэв и академик Сангаа Делег.

Программа Конференции включала **плenарное заседание** (модератор Игорь Николаевич Ганьшин, директор Научно-технического института межотраслевой информации Российской Федерации) и четыре тематические сессии: **внедрение научно-технологических инноваций** (модератор Кубатбек Калыевич Рахимов, профессор, исполнительный директор Центра стратегических решений «АППЛИКАТА», член международного дискуссионного клуба «Валдай», Кыргызская Республика); **экосистема знаний, образование и технологии интеллектуализации** (модератор Владимир Иванович Белов, доктор исторических наук, профессор Российского университета дружбы народов, директор Научно-образовательного центра Африканских исследований); **источники и данные для исследований** (модератор Захид Фаррух Мамедов, доктор экономических наук, профессор, директор Департамента организации и управления научной деятельностью Азербайджанского государственного экономического университета UNEC); **инновационная научно-технологическая среда** (модераторы Александр Николаевич Стратан, член-корреспондент Академии наук Молдовы, ректор Академии экономического образования Молдовы, и Надежда Алексеевна Чуйкова, заместитель

директора по научной работе Всероссийского института научной и технической информации Российской академии наук).

В ходе Конференции было заслушано 46 докладов. Так, с докладами выступили: академик Академии наук Монголии Бадамдорж Батхишиг, академик Российской академии наук Константин Николаевич Кулик, член-корреспондент РАН, исполняющий обязанности директора Института проблем передачи информации имени А.А.Харкевича Российской академии наук Максим Валериевич Федоров, председатель Комиссии по социокультурным проблемам глобализации Научного Совета «История мировой культуры» при Президиуме Российской академии наук Александр Иванович Неклесса и др.

В мероприятии приняли участие государственные деятели, академические ученые, эксперты, профессора ведущих университетов, молодые исследователи, представители инновационного бизнеса — всего около 190 участников из 15 стран: Азербайджана, Беларуси, Грузии, Вьетнама, Египта, Индии, Казахстана, КНДР, Кыргызстана, Молдовы, Монголии, Пакистана, России (из городов Москва, Санкт-Петербург, Альметьевск, Брянск, Владивосток, Волгоград, Донецк, Екатеринбург, Казань, Красноярск, Курск, Нижний Новгород, Норильск, Саратов, Сыктывкар, Якутска и др.), Шри-Ланки и ЮАР.

Science and technology: data sources and analytical approachesfor development (post-release)

On 29–30 May 2024, on the sidelines of the 76th session of the Committee of Plenipotentiary Representatives of ICSTI Member States, the international scientific conference "Science and technology: data sources and analytical approaches for development" was successfully held in a mixed format. ICSTI scientific journal "Information and Innovations" was the information sponsor of the Conference.

The Conference was devoted to the discussion of topical issues of science and technology development, management of innovations and open access scientific and technical information in the interests of nation-building and creation of sustainable mutually beneficial international partnerships.

The Conference was welcomed by: Mr. Denis Sekirinsky, Deputy Minister of Science and Higher Education of the Russian Federation, Mr. Ali Mammad oglu Abbasov, Academician of the National Academy of Sciences of Azerbaijan, Director General of the Institute of Management Systems of the Republic of Azerbaijan, Mr. Arman Kashkinbekov, Academician, Chairman of the Board of the National Center of Science and Technology Evaluation of the Republic of Kazakhstan, Academician of the National Academy of Sciences of the Republic of Kazakhstan. Academician Gan-Erdene Tudev, Advisor to the President of the Mongolian Academy of Sciences, and Academician Sangaa Deleg took an active part in the preparation and holding of the event.

The Conference Programme included a **Plenary session** (moderated by Mr. Igor Ganshin, Director of the Scientific and Technical Institute of Interindustry Information of the Russian Federation) and four thematic sessions: **Implementation of Scientific and Technological Innovations** (moderated by Mr. Kubatbek Rakhimov, Professor, Executive Director of the Centre for Strategic Solutions 'APPLICATA', member of the Valdai International Discussion Club, Bishkek, Kyrgyz Republic); **Knowledge Ecosystem, Education and Technologies of Intellectualization** (moderated by Mr. Vladimir Belov, D.Sc. in History, Professor of the RUDN University, Director of the Scientific and Educational Centre for African Studies); **Sources and Data for Research** (moderated by Mr. Zahid Farrukh Mamedov, D.Sc. in Economics, Professor, Director of the Department 'Organization and Management of Scientific Activities' of the Azerbaijan State Economic University UNEC); **Innovative Scientific and Technological Environment** (moderated by Mr. Alexandru Stratan, D.Sc., Corresponding Member of the Academy of Sciences of Moldova, Rector of the Academy of Economic Education of Moldova, and Ms. Nadezhda Chuikova, Deputy Director for Research of the All-Russian Institute of Scientific and Technical Information of the Russian Academy of Sciences).

During the Conference 46 reports were presented. The reports were delivered by: Academician of the Academy of Sciences of Mongolia Mr. Badamdorj Bathishig, Academician of the Russian Academy of Sciences Mr. Konstantin Kulik, Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Acting Director of the A. A. Kharkevich Institute of Information Transmission Problems of the Russian Academy of Sciences Mr. Maxim Fedorov, Chairman of the Commission on Socio-Cultural Problems of Globalization of the Scientific Council 'History of World Culture' under the Presidium of the Russian Academy of Sciences Mr. Alexander Neklessa and others.

The event was participated by government officials, academic scientists, experts, professors of leading universities, young researchers, representatives of innovative business — a total of about 190 participants from 15 countries: Azerbaijan, Belarus, Georgia, Vietnam, Egypt, India, Kazakhstan, DPRK, Kyrgyzstan, Moldova, Mongolia, Pakistan, Russia (Moscow, St. Petersburg, Almetyevsk, Bryansk, Vladivostok, Volgograd, Donetsk, Ekaterinburg, Kazan, Krasnoyarsk, Kursk, Nizhny Novgorod, Norilsk, Saratov, Syktyvkar, Yakutsk and other cities), Sri Lanka and South Africa.